
ZÁPIS

Dvacáté páté řádné plenární zasedání Rady Krkonošského národního parku

MÍSTO KONÁNÍ: zasedací místnost Krkonošského centra environmentální výchovy Správy 

KRNAP, Dobrovského 3, Vrchlabí

TERMÍN KONÁNÍ: 11. května 2023 (čtvrtek) v 9:30 hodin

PŘÍTOMNÍ: dle prezenčních listin

- regionální sekce (40) - přítomno 29, zplnomocněno 3, omluveno 1, neomluveno 7

- vědecká sekce (20) - přítomno 16, zplnomocněno 2, omluveno 0, neomluveno 2

- hosté - přítomno 16

Bod č. 1: ZAHÁJENÍ

25. plenární zasedání Rady KRNAP zahájil její současný předseda, Ing. Petr Matyáš. Přivítal 
přítomné členy obou sekcí Rady, ředitele Správy KRNAP, zástupce MŽP ČR a další přítomné 
hosty. Vzhledem k obměně členů Rady po komunálních volbách poprosil účastníky, aby 
se při požádání o slovo představili. Následně předal slovo řediteli Správy KRNAP, PhDr. Robinu 
Bóhnischovi.

Robin Bóhnisch se ujal úvodního slova, uvítal plénum i hosty, jmenovitě Prof. Fantu, ředitele 
polských NP Dr. Ráje z KPN a Dr. Reklewskeho z Šwi^tokrzyskeho PN, zástupce MŽP ČR 
Ing. Stloukala a ředitele správ národních parků Ing. Rothrockla z NP Podyjí, Mgr. Hubeného 
z NP Šumava a Ing. Kříže z NP České Švýcarsko.

Bod č. 2: SEZNÁMENÍ S ÚČASTÍ

Tajemnice Rady KRNAP konstatovala, že je přítomno celkem 45 členů Rady KRNAP, z toho 29 
členů regionální sekce a 16 členů vědecké sekce Rady KRNAP. Celkem 5 členů využilo právo 
zplnomocnění (3 členové RS a 2 členové VS). Zasedání se dále zúčastnilo celkem 16 hostů. 
Nadpoloviční (83%) účast přítomných členů Rady KRNAP, vč. zplnomocněných členů, zaručuje 
usnášeníschopnost 25. plenárního zasedání Rady KRNAP.

Ing. Matyáš doplnil, že zasedání a hlasování Rady KRNAP je validní.



Bod. č. 3: VOLBA NÁVRHOVÉ KOMISE, OVĚŘOVATELE ZÁPISU A ZAPISOVATELE

Předseda Rady Petr Matyáš uvedl navržená jména členů návrhové komise, zapisovatele 
a ověřovatele zápisu 25. plenárního zasedání Rady KRNAP v tomto složení:

- návrhová komise: Bc. David Hlaváč (starosta Jilemnice), Tomáš Grégr (starosta Strážného), 
Mgr. Petr Hynek (prokura Mega Plus s.r.o. Janské Lázně)

- zapisovatelka: Ing. Bc. Irena Kholová, PhD. (Správa KRNAP)

- ověřovatel: Ing. Jan Sobotka (starosta Vrchlabí)

Navržení členové s návrhem souhlasili.

Rada KRNAP jednohlasně schválila členy návrhové komise.

Rada KRNAP jednohlasně schválila zapisovatelku plenárního zasedání.

Rada KRNAP jednohlasně schválila ověřovatele zápisu.

Bod č. 4: SCHVÁLENÍ PROGRAMU ZASEDÁNÍ

Ing. Matyáš seznámil přítomné s programem 25. plenárního zasedání Rady dle předem 
rozeslané pozvánky. Vyzval přítomné členy Rady k případnému doplnění či úpravám. Proti 
programu zasedání nebylo vzneseno námitek.

Program byl Radou schválen jednomyslně a beze změn.

Bod č. 5: VYBRANÉ EKONOMICKÉ UKAZATELE SPRÁVY KRNAP V UPLYNULÉM OBDOBÍ

Předseda Rady předal slovo PhDr. Bóhnischovi, který účastníky seznámil se strukturou příjmů 
správ národních parků v ČR v souvislosti se šetřením NKÚ 2018/2019 a s ekonomickou 
analýzou Správy KRNAP za rok 2022. Upozornil na dlouhodobě nevhodnou strukturu příjmů, 
když hlavním zdrojem finančních prostředků je těžba a prodej dřeva (41 %), zdůraznil význam 
dotačních titulů (23 %) a uvedl, že zbylé zdroje tvoří příspěvek státu (36 %). Připomněl 
kůrovcovou gradaci, která zásadně ovlivnila vývoj hospodaření v letech 2018 až 2022, a která 
vedla k nárůstu nahodilých těžeb.

Ředitel vyzdvihl aktivní spolupráci KRNAP a KPN, nastolil otázku odvodu daně z příjmů u NP 
a zamýšlel se nad možným vstupným do NP. V případě ČR by neměly být nástrojem regulace, 
ale prostředkem, díky kterému by si návštěvník uvědomil, že vstupuje do cenného území 
s určitými pravidly.

Dále připomněl rok 2023 jako Rok Harrachů vyhlášený Národním památkovým ústavem a s tím 
spojenou řadu doprovodných akcí v Krkonoších.

Ing. Matyáš poděkoval za prezentace a vyzval přítomné k dotazům.

Plénum vzalo informace na vědomí.



Bod č. 6: NÁVRH ZÁSAD PÉČE O KRNAP A JEHO OP 2023-2038

Předseda Rady KRNAP přešel k dalšímu bodu programu zasedání, tj. k vyslovení dohody 
nad návrhem Zásad péče o KRNAP a jeho ochranné pásmo na období let 2023 až 2038. 
Upozornil na pečlivou a nelehkou komunikaci, která předcházela procesu schvalování 
dokumentu.
Ředitel Bóhnisch zdůraznil význam schvalovaného strategického dokumentu, jehož příprava 
trvala 3 roky. Hovořil o schválené zonaci, vymezení klidových území, vypořádávání připomínek 
k návrhu Zásad péče a upozornil na odlišnosti mezi zásadami péče a někdejším plánem péče. 
Poděkoval autorům základního textu a pracovní skupině Rady/SMOK a kolegům z MŽP. 
Vzpomněl zesnulého Dr. Flouska.
K bodu č. 6 se jménem dobrovolného svazku obcí Krkonoše - svazek měst a obcí vyjádřil 
předseda Ing. Jan Sobotka. Poukázal na význam ztvrzení dohody, poděkoval ustanovené 
pracovní skupině i Správě KRNAP. K zástupcům MŽP ČR směřoval 2 výtky: složitost dokumentu 
pro občany a diskutabilní metodickou přípravu. Apeloval na dílčí novelizaci dokumentu po 5 
letech místo současných 16, umožní-li to legislativa. Vyjádřil podporu návrhu a věří v dohodu. 
Slovo si vzal také Dr. Andrzej Raj, kteří hovořil o Plánu péče KPN a společné strategii v ochraně 
přírody. Rovněž kvituje cestu dohody.
S názorem vystoupil Bc. Petr Čermák, který upozornil na nesrozumitelnost dokumentu 
pro řadového občana. Doporučil vytvořit přehledné shrnutí (výtah), jakousi pracovní verzi 
Zásad péče o KRNAP a jeho OP čtivou pro veřejnost.
Ing. Matyáš poděkoval za náměty, konstatoval, že předsedové obou sekcí Rady KRNAP 
neavizovali zásadní rozpor a přistoupil k samotnému hlasování o dohodě na návrhu Zásad péče 
o KRNAP a jeho OP 2023-2038.
Návrh k hlasování: Správa KRNAP a Rada KRNAP se dohodly na návrhu Zásad péče 
o Krkonošský národní park a jeho ochranné pásmo 2023-2038 podle § 38a, odst. 4 zákona 
č. 114/1992 Sb., o ochraně přírody a krajiny, v platném znění.
Výsledky hlasování:
- pro: 46
- proti: 0
- zdržel se hlasování: 4
Ředitel Správy KRNAP znovu poděkoval kolegyním a kolegům, svazku Krkonoše a všem, kteří 
se podíleli na zpracování dokumentu.
Předseda poděkoval přítomným členům a přistoupil k dalšímu bodu programu.



Bod č. 7: VÝSLEDKY PROJEKTU „NASTAVENÍ PÉČE O LOUKY V BÝVALÉ 3. ZÓNĚ 
A OCHRANNÉM PÁSMU"

Ing. Matyáš předal slovo Ing. Janatové a Mgr. Matěáskové, které si připravily příspěvek 
na téma péče o krkonošské louky.
Mgr. Matěáskové zahájila prezentaci prosbou o šíření informačního letáku. Vysvětlila hlavní 
aktivity projektu, představila příklady dobré praxe v západních Krkonoších, např. v Rokytnici 
nad Jizerou, Jablonci nad Jizerou nebo ve Stromkovicích. Popsala měkké motivační nástroje, 
domluvu a spolupráci s vlastníky. Uvedla příklady vhodné péče i lokality, kde se nepodařil 
navázat kontakt s hospodářem.
Ing. Janatová představila projektové aktivity ve východních Krkonoších, a to na příkladech 
Horní Malé Úpy - Smrčí, Dolního Dvora - Slunečné stráni, Hříběcích Bud nebo Sklenaříc - 
mokřadu u Vrtu. Informovala přítomné o dobrovolnických a ekovýchovných akcích 
a o plánování navazujícího projektu. Prezentaci ukončila pozvánkou na akci "Kosenka 
po krkonošsku", která se bude konat 3. 6. 2023 ve Valteřicích.

O slovo požádal PhDr. Rynda s dotazem, zda Správa KRNAP plánuje zpracování koncepčních 
materiálů k vědě a výzkumu a k socioekonomickým otázkám.
Mgr. Kašpar upozornil, že tyto koncepční materiály jsou součástí česko-polského strategického 
dokumentu společné péče o KRNAP a KPN. Odkázal přítomné na zmíněný dokument a přislíbil 
jej rozeslat všem členům Rady KRNAP.
https://www.krnap.cz/media/toqoushi/strategie-krnap-kpn cz final w.pdf
Ing. Jansa doplnil informaci o dalším strategickém a revidovaném dokumentu, Koncepci 
výzkumu a monitoringu z roku 2010.
https://www.krnap.cz/media/viblxwag/koncepce-monit-krnap komplet.pdf
Na předchozí rozpravu navázal Prof. Fanta s názorem, že záležitostem výzkumu je třeba 
věnovat více pozornosti. Sdělil, že výzkumné aktivity mají existenční význam pro chod 
národního parku. Shrnul 3 zásadní oblasti, kterým je třeba věnovat pozornost: 1. koordinaci 
výzkumu, 2. podnětům k výzkumu, 3. monitoringu.
RNDr. Pilous vnímá jako slabinu fakt, že realizované výzkumné aktivity mnohdy nepřechází 
do praxe.
PhDr. Bóhnisch akceptoval názory, které zazněly. Zároveň upozornil na personální limity 
zaměstnanců Správy KRNAP, kteří ke své odbornosti řeší projektovou agendu a administrativu 
pro potřeby státní správy.
Dr. Kholová připomněla vědecko-výzkumné aktivity v rámci monitoringu zdravotního stavu 
lesních ekosystémů, který v Krkonoších probíhá kontinuálně od imisní zátěže z 80. let 20. st. 
PhDr. Rynda znovu zdůraznil význam koncepčního materiálu kvědě a výzkumu 
a socioekonomické oblasti.
O slovo v diskusi požádal Ing. Jansa, uznal nedostatečnou informovanost veřejnosti 
o výzkumných a monitoračních aktivitách jako slabou stránku Správy KRNAP. Shrnul 
realizované aktivity, včetně provozní inventarizace lesů nebo obnovy semenných sadů. 
Následně přislíbil prezentaci výstupů monitoringu stavu lesních ekosystémů za posledních 30 
let v rámci příštího zasedání Rady KRNAP.
Plénum vzalo informace na vědomí.



Bod č. 8: PROBLEMATIKA APARTMÁNOVÉ VÝSTAVBY V KRNAP A JEHO OP

Ing. Matyáš požádal o slovo vedoucí odboru státní správy, Ing. Hanu Slavíčkovou, která 
pohovořila o problematice apartmánové výstavby.

Ing. Slavíčková v úvodu předložila informaci o konání semináře v gesci odboru státní správy, 
který se bude konat na podzim letošního roku. Termín a program bude upřesněn.

Dále hovořila o problematice definování pojmů apartmánové výstavby ze zákona, 
prezentovala informace o typech domů. Zmínila negativa (hlavně rostoucí intenzitu výstavby 
a velikosti domů) a pozitiva (obnovu rozpadlých objektů, využití brownfieldů). Mimo jiné 
poukázala na výzvu obcím z roku 2007, jejímž autorem byl Ing. Novák, tehdejší ředitel Správy 
KRNAP, a která upozorňovala na rizika prodeje obecních pozemků investorům. Ing. Slavíčková 
zdůraznila pravomoci Správy KRNAP, popsala jednotlivé kompetence při posuzování záměrů. 
Uvedla, že OSS může posuzovat střet s přírodou a krajinný ráz, nikoliv využití při přestavbách. 
Představila pozitivní (Davidovy Boudy, PECR, Sv. Vavřinec) a negativní příklady („Holandská 
vesnice" Čistá v Krkonoších kvůli záboru půdy, Horní Mísečky -1. etapa) případy apartmánové 
výstavby v Krkonoších. Závěrem apelovala na nepodceňování územního plánování, protože 
územní plán je zásadní dokument při rozhodování o změnách v území.

Ing. Matyáš reagoval na informaci o plánovaném podzimním semináři a vyslovil požadavek 
přizvat zástupce MMR (územní plány), MZe (v kompetenci katastrální úřady) i zástupce 
stavebních úřadů.

Ing. Sobotka navázal na danou problematiku a seznámil plénum s chystaným konsolidačním 
balíčkem, jehož součástí je i problematika bydlení a snížení sazby DPH u stavebních prací 
z 21 % na 12 %. Hovořil o problematice smluv o investorství stavby (kontribuci) na příkladu 
Vrchlabí. Souhlasí se zapojením MMR při řešení dané problematiky.

O slovo požádal RNDr. Klimeš a jako zásadní problém uvedl úbytek rezidentů v Krkonoších, 
který je nutné řešit. Poznamenal, že Správa KRNAP kdysi pomáhala stabilizovat trvalý pobyt 
obyvatel. Řešení vidí v aktivní pro-bytové politice obcí, která naráží na úskalí v nedostatku 
finančních prostředků. Podle něj je řešení třeba hledat na ministerstvu financí. Za jisté 
východisko považuje zdanění druhého bydlení, jako příklad uvádí severské státy. Klade důraz 
na přípravu argumentace pro jednání samospráv a osvětu ve snaze o budování lokálního 
patriotismu residentů. Domnívá se, že Správa KRNAP by měla trvalým obyvatelům pomoci 
a vycházet vstříc. V závěru požádal o zvážení konzultačního stanoviska vydaného Správou 
KRNAP k Apartmánům Jelení louky a po podzimním jednání navrhuje aktualizaci memoranda 
proti apartmánům z roku 2016.

Ing. Engliš podporuje projednání schválení nového memoranda o apartmánových a bytových 
domech na příštím zasedání Rady KRNAP.

Plénum vzalo bod č. 8 na vědomí.



Bod č. 9: ANALÝZA NÁVŠTĚVNOSTI KRKONOŠ ZA ROK 2022

Ing. Matyáš předal slovo vedoucímu odboru vnějších vztahů, Mgr. Jakubu Kašparovi, který 
seznámil přítomné s analýzou návštěvnosti Krkonoš a KRNAP v roce 2022.
V úvodu Mgr. Kašpar přislíbil rozeslat členům dokument k dané problematice:
https://www.krnap.cz/media/migd2min/analyza návštěvnosti krkonos rok 2022 31 3 20
23-upraveno.pdf
Návštěvnost KRNAP v roce 2022 činila přes 12 milionů návštěvodní. Prezentoval návštěvnost 
vybraných turistických cílů, vývoj celkové návštěvnosti včetně dne s nejvyšší návštěvností 
za celý rok (12.2.2022). Uvedl, že nejvyšší počet turistů míří do Krkonoš z Prahy a středních 
Čech. Překvapivý byl údaj, že 80 % lidí přijede do Krkonoš jen jednou za rok, přičemž průměrná 
délka pobytu činí 3 až 4 noci.
Přednášku doplnil Stanislav Pele, který apeloval na ochranu vrcholu Sněžky.

Plénum vzalo příspěvek na vědomí.

Bod č. 10: RŮZNÉ

Ing. Matyáš vyzval přítomné k přednesu doplňujících informací.
PhDr. Bóhnisch požádal o případné náměty, podněty nebo krátká vystoupení k vybraným 
tématům (např. požár vNP České Švýcarsko, novelizace stavebního zákona a zákona 
o jednotném environmentálním stanovisku).
Vystoupil Ing. Kříž s problematikou požáru v NP České Švýcarsko a s ní spojenými dílčími 
tématy (cestovní ruch, podpůrná opatření, využívání alternativních tras, komunikace a terénní 
pochůzky se zástupci obcí, zahájení výzkumných aktivit). Ředitel Správy NP České Švýcarsko 
přislíbil vystoupit s příspěvkem na příštím zasedání Rady KRNAP.
Slova Ing. Kříže doplnil Prof. Hruška, který o požáru v NP ČŠ zpracovával shrnující zprávu 
pro MŽP ČR. Rovněž přislíbil příspěvek na příštím zasedání Rady KRNAP.
Ing. Matyáš doplnil náměty na klíčová témata o dopad ve vztahu k požární prevenci a získávání 
finančních zdrojů, podporu obcí a HZS.

Zásadní témata pro příští zasedání Rady KRNAP jsou:
- kvalitní rozpracování problematiky apartmánového bydlení
- dotační politika
- požární prevence
- novelizace stavebního zákona

Plénum vzalo informace na vědomí.



Bod č. 11 DISKUSE

Ing. Matyáš vyzval k případným dotazům, poznámkám, námětům.
0 slovo požádal ředitel Správy NP Podyjí, Ing. Rothrockl a vyjádřil se k podpoře obyvatel 
v regionech. Zmínil, že správy NP mohou fungovat jako stabilizační prvky jen ve chvíli, kdyby 
jim to umožňoval systém. Narážel na povinnost soutěžit všechny zakázky.
Ing. Sobotka krátce pohovořil o pozměňovacím návrhu (jak soutěžit).
Prof. Fanta vyjádřil potřebu se zamyslet nad podmínkami pracovních příležitostí pro místní 
(regionální) obyvatele.
Ing. Matyáš poděkoval za prezentaci zásadních témat a aktivní zapojení přítomných členů
1 hostů do diskuse i k dílčím bodům a přešel k přijetí usnesení.

Bod č. 12 PŘIJETÍ USNESENÍ

Usnesení z 25. Plenárního zasedání Rady KRNAP ze dne 11. května 2023
a) bere na vědomí informaci o účasti na 25. plenárním zasedání Rady KRNAP ze dne 
11. 5. 2023 s tím, že Rada KRNAP je usnášeníschopná
b) schvaluje návrhovou komisi ve složení: David Hlaváč, Tomáš Grégr, Petr Hynek
c) schvaluje zapisovatelku Irenu Kholovou
d) schvaluje ověřovatele zápisu Jana Sobotku
e) schvaluje program plenárního zasedání Rady KRNAP
f) bere na vědomí informace o vybraných ekonomických ukazatelích Správy KRNAP
g) schvaluje dohodu se Správou KRNAP na návrhu Zásad péče o KRNAP a jeho OP 2023- 
2038
h) bere na vědomí výstupy z projektu „Nastavení péče o louky v bývalé 3. zóně a OP"
i) bere na vědomí informace o problematice apartmánové výstavby v KRNAP a OP
j) bere na vědomí analýzu návštěvnosti Krkonoš za rok 2022
k) bere na vědomí návrhy na body programu příštího zasedání Rady

Ing. Matyáš konstatoval, že usnesení bylo Radou přijato jednomyslně. Poděkoval přítomným 
za účast a požádal Mgr. Hynka o shrnutí přijetí usnesení.
Mgr. Hynek shrnul přijatá usnesení, zdůraznil schválení návrhu Zásad péče o KRNAP a OP 2023- 
2038 a na příkladu apartmánového domu apeloval na používání správných pojmů.
Robin Bóhnisch rovněž poděkoval přítomným za účast a za schválení dokumentu Zásad péče 
a všechny pozval na oslavy 60. výročí KRNAP. Zmínil podzimní plánované slavností otevření 
Krkonošského muzea, na které obdrží členové Rady KRNAP oficiální pozvánku.

Předpokládaný termín dalšího plenárního1 žásekání^Řácly je ocetóváni na podzim 2023.

J//03 l/l VRCHLABÍ
Zapsala: Ing. Bc. Irena Kholová, PhD. DIČ: CZ00088455

Ověřovatel: Ing. Jan Sobotka

Předseda Rady KRNAP: Ing. Petr Matyáš




